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SUS Mallorca 

Amb aquesta incitació a posar-se en marxa, l'Obra Cultural Balear, i 
moltes entitats i associacions adherides, ens convida a afegir-nos a 
aquesta iniciativa per a reclamar un futur digne per a Mallorca. L'OCB, 
fidel a la seva trajectòria i amb l'impuls de la nova junta directiva, promou 
una campanya de mobilització ciutadana a favor de la llengua, la cultura 
i el país. 

Dia 28 de juny se celebrà l'acte inicial al Conservatori de Música i 
Dansa de Palma, on l'OCB i les entitats adherides presentaren un ampli 
programa d'activitats a la majoria dels pobles de Mallorca i a les barr iades 
de Palma. La campanya s'ha posa't en marxa i fins el mes d'abril de 
2007, té 1' intenció promoure actes públics per fer-hi mostra de la 
producció cultural i artística de cada redol de 1' illa, sense oblidar el 
caràcter reivindicatiu. 

La campanya que just acaba d'encetar-se vol ser un clam per a 
defensar el llegat cultural i lingüístic que ens caracteritza i que volem 
seguir adobant ara i en el futur. 

Els mallorquins hem de conèixer i usar la nostra llengua , els 
nouvinguts han de tenir accés al seu aprenentatge; e l Govern de les Jlles 
Balears ha de rectificar i ha de deixar de prendre mesures que volen 
impedir o di .ficultaT un ús normal del català com a vehicl de comunicació 
de tots els habitants de Mallorca. 

Entre d'altres la campanya de l ' Obra crítica la poca ambició de la 
reforma de l'Estatut, el mal anomenat decret de trilingülsme, la po1itica 
de fragmentació cultural practicada en rompre I rn btut Ramon Llull la 
nefasta gestió d'IB3 i el s u model lingüístic, a l 'homologació de 
titulació de coneixement de català en condicions poc rigoroses ... en 
definitiva a la reculada de la no tra llengua i a la manca d interès pel seu 
futur dels nostres governants. 

Aquesta campanya és un crit a favor de la llengua i la cultura de Ma
llorca. Dia 16 de setembre podem afegir-nos a la campanya des de 
Capdepera. Ja s'ha començat a preparar un programa propi que esperem 
sigui engrescador. Participem-hi activament . .. SUS! 
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Plaça 
des 

Sil;jar 

Aniversari 
Durant tot l'any, haureu vist a la portada que "Cap 

Vermell" ha complert 25 anys d'existència. En el seu 
moment, ja us en parlàrem. Ara ha arribat el moment de 
celebrar-ho, no en mancaria d'altra! Així, el proper dia 16 
de setembre, a les 20 hores, inaugurarem 1 'exposició 
commemorativa d'aquesta efemèride, a can Creu d'Inca, 
on, a més, farem una mica de festa. Vint-i-cinc anys no es 
fan cada dia, de manera que us hi esperam a tots. No ens 
falleu! Entre d'altres coses, per celebrar aquest quart de 
segle, hem editat una làmina (una serigrafia, signada i nu
merada, obra de l'artista Pere Joan), amb el suport de la 
Fundació Sa Nostra, que lliurarem gratuïtament a tots els 
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dia esmentat. Els no subscriptors, podran adquirir aquest 
regal, una obra d'art per a guardar. 

Es Gulló 
El tancament del l'àrea del Gulló, ha aixecat molta 

pol-lèmica i diversos comentaris: molta gent no s'explica 
com s'han obtingut els permisos de Costes i de l'Ajuntament. 
Tot sembla legal, però és evident que cada dia se posen 
més entrebancs als drets de pas per les zones de costa i de 
cada vegada se tanquen més camins, amb l'indiferència, 
quan no complicitat de les autoritats. Ara per ara, se posa 
un impactant reixat, i Costes no deixa de mostrar el llautó. 

Condemna 
L'Ajuntament en ple aprovà per unanimitat, en la sessió 

de dia 7 de juliol, la condemna del cop d'estat del 18 de 
juliol de 1936 contra la 11 República. Aquest acord promou 
"Declarar el dia 18 de juliol de 2006 com a dia 
d'Homenatge a les Institucions Republicanes i 
Democràtiques, i com a dia de condemna a la dictadu
ra franquista i al fascisme, amb motiu del 70è aniversari 
del cop d'estat de Francisco Franco, contra el govern 
legítim republicà, i que va suposar el començament de 
la guerra civil espanyola. Aquesta declaració oficial 
representa alhora un homenatge i reconeixement a totes 
les víctimes de la dictadura franquista" 

Campus 
Els dies 28, 29 i 30 de juliol se celebrà el Campus de 

Bàsquet, que cada any organitza l'Atlètic Escolar de 
bàsquet. Enguany hi participaren al voltant de quaranta 
nins i nines de diverses edats, que en sortiren molt satisfets. 
L'estrella convidada d'enguany va ser Marta Femandez, 
jugadora del FC Barcelona i de la selecció espanyola, que 
a la fi no pogué venir, però hi participaren Femando Mar-
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chante (segon entrenador de la selecció nacional femeni
na), Yolanda Juanes, Xavi Sastre, Guillem Coll i Marcel·lí 
Gost,juntament amb els entrenadors de l'equip local. Un 
any més, el campus "Basquetmaniàtics" ha estat un èxit 
i es consolida a la comarca. 

D'altra banda, el campus de futbol, amb més de setanta 
inscrits i la presència del futbolistes gabellins Toni Prats 
i Juanmi Gelabert, va posar punt i seguit a la magnífica 
temporada de l'Escolar 

Recollida de fems 
Sembla que. la recollida selectiva porta a porta 

s'ajornarà, i no començarà dia 1 d'agost, per bé que s'està 
treballant intensament en la divulgació del sistema de 
recollida i cada dimecres s'instal-la una paradeta infor
mativa amb distribució d'informació i d'estris (bosses, 
imants, calendaris, fulletons .. ) per a reciclar a casa. Sembla 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 

1966 - 2006, 40 aniversari 

Carretera de Artà a Canyamel, km5 
Tel: 971 841310 

porxada@futumet.es 
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que dia 14 d'agost és la data prevista per 
l'inici d'aquesta experiència 
D'altra banda, l'Ajuntament ha fet arri
bar les seves queixes, recolzades per veïns 
i hotelers, per la deficient recollida selec
tiva a Canyamel, exigint al Consell que 
vetlli perquè la retirada dels residus sigui 
eficient. Cal dir que a altres punts del 
municipi la freqüència de recollida de 

paper, vidre i plàstic és insuficient, provocant molta brutor 
al voltant dels contenidors. 

Festes del Carme 
Què en podem dir, que no sapigueu. El de sempre. 

Que anaren prou bé, que no hi va haver res de nou, que 
comparegué una gentada, etc., etc. Com ve sent habitual, 
el punt culminant el protagonitzaren els mateixos membres 
de la Confraria de Pescadors, artistes per un dia, en 
l'espectacle "La mar de guapa", que aquesta vegada, a 
més, va tenir un format ajustat de temps, cosa sempre 
d'agrair. Els grups de la verbena, francament fluixets, però 
això no va frenar 1' entusiasme de la gent, que al capdavall 
ja hi va predisposada a passar-ho bé. El sopar mariner 
comptà enguany amb 1' actuació de Jimmy & Thom, que 
varen constituir una agradable sorpresa. Pel demés, missa, 
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processó i focs artificials, és a dir el nucli de les festes, 
resultaren prou lluïts, i si aquests actes van bé es pot dir que 
les festes han anat bé. La cloenda la hi posaren les 
havaneres. I 1' any que ve serà un altre any. 

Antena 
Una iniciativa ciutadana ha arreplegat devers 2.100 

signatures exigint el desmantellament de 1' antena de telefonia 
mòbil de la zona de Son Poca Palla. Així, la presidenta de 
l'associació de veïns de Capdepera, Pilar García, assistida 
per alguns companys, lliurà al batle la demanda de retirada 
de les antenes que suposin perill per a les persones i que es 
verifiqui si totes tenen els corresponents permisos. Ara per 
ara són a 1' espera de fer medicions "fiables" de les radiacions 
de les instal·lacions, no descartant prendre mesures més 
dràstiques que podrien arribar a tribunals de justícia. 

Atletisme 
La mitja marató del Carme, en la seva XVIIa edició, 

tornà al moll de Cala Rajada amb una notable presència 
local i una participació respectable (90 corredors), per bé 
que lleugerament inferior a altres edicions. Sens dubte, la 
calor i la duresa de la prova tornaren a ser protagonistes, la 
qual cosa no fa sinó incrementar el mèrit dels corredors. 
Com cada any, 1' organització va estar a 1' alçada de la prova, 
que té una gran reputació entre els corredors, tot i algunes 
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s 
queixes que demanaven més punts de distribució d'aigua. 

Pel que fa els resultats, el guanyador absolut fou Tomeu 
Riera, amb un temps, molt discret, de 1h.21:59; el millor 
corredor local fou Alejandro Alzas (lh 34:05); i la millor 
corredora femenina va ser la local Melina Sagrera, amb 
un temps de 1h.46.58. 

Classificació General: primer, Tomeu Riera (1 :21 :59), 
segon, Oscar Barroso (1 :24:43) i tercer, Alvaro 
Maldonado ( 1 :29:05) 

General femenina: primera, Melina Sagrera (1 :46:58), 
segona Rosa Llaneras (1 :59:44) i tercera Montserrat Cruz 
(2:04:23) 

Locals masculins: primer, Alejandro Alzas ( 1 :34:05); 
segon, Enrique Peña (1.35:57) i tercer Francesc Barbón 
(1:37:15). 

Com sempre, s'ha d'agrair l'esforç de tots els 
col-laboradors i treballadors de 1 'Ajuntament que fan 
possible aquesta prova. 

La III milla urbana popular de les Festes del 
Carme aconseguí reunir 64 corredors de diferents 
categories, la majoria locas. El guanyador va ser Alex 
Flores ( 4:50), seguit de Daniel Espada amb el mateix temps 
i Paco Ruiz ( 4:58). A la categoria local, primer va ser 
Denis Raya (5:05), segon Alejandro Alzas (5: 10) i tercer 
Daniel Molina (5:26). La primera classificada femenina 
va ser Sharazed Rabai (6:01). 

Serenates d'Estiu 
La primera cosa que hem de dir, i ho feim sense 

confirmació de Joventuts Musicals, és que ens ha semblat 
que les Serenates d'enguany han estat una mica més 
fluixetes que en altres edicions, si se'ns permet l'expressió, 
i això començant per l'assistència de públic. 

El primer concert, dels monjos budistes del monestir 
de Gaden Ngari, a banda de posar-nos fit a fit amb for
mes d'expressió de 1' espiritualitat d'un poble, des del punt 
de vista musical ens deixaren descol-locats. Crec que si 
deim que són manifestacions que ens cauen molt enfora i 
que la nostra sensibilitat no acaba de copsar-les, hi podem 
estar d'acord. Però, a banda de l'actuació musical, els 
monjos, durant tres dies, realitzaren un Mandala, un dibuix 
de finíssims traços i de bells colors fet amb arena, que 
malgrat la seva delicadesa i el llarg procés d'elaboració, 
és finalment destruït, com símbol de l'efimer de la vida. 

Tornant a les Serenates, l'actuació més destacada va 
ser, possiblement, la del grup vocal Amarcord, prodigi de 
tècnica i d'afinació, que, a més, oferí un programa 
suficientment variat com per arribar a tots els espectadors. 
L'únic emperò, del qual se'n queixaren no pocs assistents, 
fou que els membres del grup s'adreçaren al públic 
exclusivament en alemany, sense suport de traducció de 
cap mena, cosa que a molts ens deixà amb un pam de 
nas, mentre els nombrosos alemanys assistents reien les 
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gràcies de cadascun dels cantaires que va prendre la 
paraula. 

Banderes blaves 
Un any més, les banderes blaves que distingeixen les 

instal·lacions de ports i platges, han estat issades a 1 'Agulla, 
sa Mesquida, Canyamel, Font de sa Cala, Son Moll i el 
port de Cala Rajada. Aquesta distinció, gairebé honorífica, 
ha estat rebuda per pràcticament totes les platges del 
municipi, la qual cosa suposa una certificació de qualitat 
de les aigües i de la presència d'uns serveis mínims per als 
usuaris. 

Creu Roja 
La Creu Roja de Capdepera ha obtingut dues 

subvencions, de la Fundació Sa Nostra, per a desenvolupar 
sengles projectes solidaris. Un dels projectes consisteix en 
ella posada en marxa d'ajudes tècniques per a l'atenció 
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de persones amb autonomia limitada, mentre que l'altre 
pretén crear un cos de voluntariat per a assistir persones 
majors desateses. 

D'altra banda, durant els mesos de juliol i agost, distints 
monitors de la Creu Roja han dut a terme un curs de 
seguretat i autoprotecció a la mar, per a nins i nines de 9 a 
14 anys. 

Exposició-homenatge 
L'exposició que va tenir lloc el passat mes de juliol, de 

part de les partitures llegades per la família de Catalina 
Rosselló, a l'Escola de Música, serví per retre un sentit 
homenatge a aquesta gabellina, professora de música i pia
nista, activitats a les quals dedicà la seva vida. L'Exposició 
va recollir una variada selecció de les nombroses partitures, 
que han estat degudament inventariades per Maria 
Massanet i Gori Rexac, entre les quals s 'hi troben 
nombroses còpies manuscrites. També se presentà un 
interessant muntatge audiovisual de la vida de Catalina 

r--------------------" Rosselló i de la catalogació del material donat. 
Després dels parlaments oficials, la Coral Gabellina, 

art enjoies 
carrerl'agulla,24 taller de joieria 

joieria universal 
. tot un clàssic carrer elwnor servera, 3 7 

solistes d'aquesta coral i de s'Alzinar, i una petita orquestra 
reunida per a 1' ocasió, ens oferiren un variat repertori 
d'obres de 1' època de 1 'homenatjada, tretes de les partitures 
donades. El nombrós públic reunit al pati de Can Creu d'Inca 
gaudí d'una gran vetllada musical. 

Calor 
Aquest mes de juliol ha estat especialment calorós: 

segons les estadístiques, el més calorós dels darrers 40 
anys, amb unes temperatures al voltant dels 35 graus i una 
humitat superior als 75%. La combinació d'aquestes dos 
factors fa que la sensació subjectiva de calor sigui major. 
Però, a més, cal destacar que les mínimes han estat també 
molt elevades, al voltant dels 25°, la qual cosa fa que les 
nits hagin resultat xafogoses, ja que en algunes ocasions 
es va arribar a un 98% d'humitat. 

Festival de percussió 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Dia 19 de juliol, els professors del 11 Festival Interna
cional de Percussió "Vila de Capdepera", oferiren un 
concert en el port de Cala Rajada, en el que poguérem 
gaudir de l'actuació dels professors convidats, Víctor 
Mendoza, Angel Pereira i Miguel "Anga" Díaz, autèntics 
fora de sèrie, que feren les delícies dels pocs públic reunit. 
No bolidem que "Angà" Díaz va obtenir un "Grammy" 

Sa. Sena.Ua. ___ , __________ _ 

~ 

Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 
CI Magallanes, 22 (davant Correus) 

fruites Í verdures Tel. 971819203 Cala Rajada 
1 
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com a membre de la banda que acompanyà Roy Hargrove 
en el magnífic disc "H(lbana", La poquíssima publicat que 
s'havia fet d'aquest esdeveniment de gran categoria, sens 
dubte restà assistència. Dia 22 li va tocar el torn dels 
alumnes, que s'ho passaren d'allò més bé. 

Rebuts 
Aquest mes haureu rebut, o rebreu, el rebut de "Ca~ 

Vermell", pel simbòlic preu de 18 euros, com sempre. Ht 
ha coses males de canviar! Vius, aquest rebut correspon a 
2005. Del rebut d'enguany,ja en parlarem. Moltes gràcies 
per la vostra confiança. 

Noms propis 
-Jana Ohanesyan ha estat la guanyadora del concurs 

de cartells de les festes de Sant Roc i Sant Bartomeu. El 
segon i tercer premi han estat concedits a Noemí Riera i 
Mercedes Sosa, respectivament. S 'hi varen presentar un 
total d'onze cartells, que romandran exposats a la sala de 
plens de l'Ajuntament durant tot el mes d'agost. L'acte de 
lliurament de premis serà dia 25 d'agost (divendres) a les 
19h al pati de la biblioteca de Capdepera. Enhorabona! 

- Na Feriel Rabai ha estat la tercera classificada en 
el trofeu del C.N. Palma, la darrera competició de la tem
porada de natació. 

- Jaume Fuster ha guanyat el primer premi del Primer 
Concurs de Narrativa "Vila d'Artà", amb l'obra "El 
sospitós". 

COil.MADO 

CADN Ol~VER 

Ca teva ! 
www. (cÍiente}cano(iver@ 
cano{iver.e.telefonica.net 

carnisseria 
o xarcuter1a 

verbuleria 
carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 

comandes: 
Telèfon i fax 971 565 329 • móbil636 01 0118 

Horari 
de 8,30 a 13,30 i de 17,00 a 20,30 h. 
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Festes de Sant Roc 
i Sant Bartomeu 2006 

Sant Roc 
dia 11, Cercaviles i gimcana jove 
dia 12, Revetla popular:Orquesta Dunas, Tumbet 
de Solfa i Hit mania. Plaça del Pins 
dia 13, Concurs de paelles al Clot de sa Grava. 
Campionat de truc i tir amb fona. Nit de revista amb L~ces 
de bohemia, Agustín el Casta i Maracatú. Plaça dels Pms 
dia 14, Jocs a la plaça dels Pins, Competició 3x3 
de bàsquet al polisportiu, Concert de Bàrbara 
Femenies i Ma Antònia Gamis a l'esglèsia 
ball de sala amb Trio Amanecer, plaça dels Pins 
dia 15, Exhibició de Judo i Ballet Claudia. Plaça 
dels Pins 
dia 16, Focs artificials i música Celta Raggel 
Taggel Gipsy, moll de Cala Rajada 

Sant Bartomeu 
dia 18, Rotlada de llata.Plaça l'Orient. 
Cercaviles. Exposició de Bàrbara Sirer, 
Correefoc amb els dimonis d'Alaró i concert amb 
Sinkope i SDA 
dia 19, Cursa popular i concert al polígon amb 
Seguridad Social, estierkol i Poncho K. 
dia 20, Rock illenc amb Cris Juanico i Anegats 
a la plaça des Sitjar 
Festa d'escuma amb DJ .. 
dia 21, Sopar a la fresca amb la Big band Banda 
de Música de Capdepera 
dia 22, Activitats infantil. Ball de bot amb 
Castell de Capdepera. Plaça des Sitjar 
dia 23, Concert Coral s'Alzinara la església de Sant 
bartomeu. Revetla amb Orquesta Swing, Salseta del pol ble 
Sec, Salsa de Reyes i Pelillos a la Mar. Plaça des Sitjar. 
24 d'agost. Diana florejada. carreres a 
l'hipòdrom Es Cavaller. Missa solemne i 
teatre"Ai, Quaquin que has vingut de prim", Plaça 
des Sitjar 
dia 25, Homenatge als majors de l'associació "Ca 
Nostra", plaça de la Constitució. Premis del concurs de 
cartell i de narracions curtes. Concert de poesia medieval 
amb Joan Manel, biblioteca de Capdepera. Concert de les 
bandes de música de Capdepera, Campos i Llucmajor, 
plaça Sitjar. Focs artificials. 
dia 30, Final torneig futbol 7, al cap des Figueral 
dia2 Tir al colomí a Son Jaumell 

' 

*Aquest és un avanç del programa pòt tenir variacions. 
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En aquest escrit m'agradaria esmentar 
algunes de les qüestions i propostes per les 
quals, des del PSM, ens hem interessat 
durant els darrers dies. Algunes d'elles ja 
han sortit en distints rniij ans de comunicació, 
com puguin ser les sol·licituds fetes perquè 
es rehabilitin les torres costaneres del 

municipi o perquè s'acabin de retirar els pins caiguts durant 
el temporal de 2001. Així que em cenyiré a aquelles 
qüestions que, encara que alguns les consideren d'escassa 
importància, per al PSM, i tal com hem demostrat durant els 
darrers anys, són prioritàries. 

Així vàrem demanar per què aquest Equip de Govern 
considerava més prioritari asfaltar per complet el camí de 
Cala Agulla i, en canvi, només apadaçar Via Mallorca, que 
és un dels carrers més transitats de Cala Rajada. La 

' 
resposta va ser que ells tenien una manera diferent de veure 
les coses, això si, l'afirmació del batle i d'en Muntaner que 
per ells la prioritat eren els carrers del poble abans que els 
camins de fora vila ha perdut tot el sentit. 

Una altra qüestió per la qual ens hem interessat és la 
deficient iHurninació que hi ha a alguns indrets del municipi, 
entre ells a l'entrada de Cala Rajada i a la rotonda del 
camp de futbol. Pel que fa a l'entrada a Cala Rajada, ja fa 
un any exigírem una solució i encara l'estam esperant. En 
aquest aspecte, com que la simple col·locació d'unes faro
les no dóna peu a fer-se fotos d'inauguració, sembla que 
ens hauem de quedar esperant. 

Esquerra Republicana 
Comunicat de premsa 

Es constitueix la secció local d'Esquerra a 
Capdepera amb Núria Garcia com a presidenta 

Amb la presència del secretari General adjunt d'Esquerra, 
Xavier Vendrell, i del president del partit a les Balears, Joan 
Lladó, avui s 'ha constituït formalment una nova secció local 
d'Esquerra Republicana a l'illa de Mallorca. Capdepera és el 
tercer municipi, després de Binissalem i Felanitx, que dins 
aquesta primera meitat d'any ha inaugurat secció d'Esquerra 
dins la dinàmica de creixement i expansió que viu el partit a les 
Illes Balears. Núria Garcia vaser elegida presidenta d'Esquerra
Capdepera i formen part també de la nova Executiva local, Josep 
Vives Vila com a secretari d'Organització, AgustíLliteras com 
a secretari d'Imatge i Comunicació i Sebastià Sureda com a 
secretari de Política Municipal. 

Núria Garcia ha declarat que "la gent d'Esquerra ja fa 
temps que està implicada dins el teixit social de Capdepera, ja 
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Seguint amb les nostres propostes, la deficient 
senyalització que hi ha al municipi és una qüestió sobre 
la que ens hem interessat sovint. Així, a més de sol·licitar 
una revisió global de la senyalització de tot el municipi, 
hem insistit en la que fa referència als accessos al 
castell, que podem qualificar de ridícula, així com la 
que hi ha a les zones d'aparcaments, que és inexistent. 
Pel que fa a aquesta qüestió, hem volgut anar un poc 
més enfora i presentàrem una proposta perquè 
1 'Ajuntament instal·li panells d'informació del municipi 
i zones de descans amb bancs per seure i taules en 
llocs concrets com puguin ser zones d'aparcaments, 
places o trams de carreteres que han quedat inutilitzats. 
Ens cansam de parlar que som un municipi turístic però 
quan una persona arriba al poble no troba cap tipus 
d'informació d'on dirigir-se ni té un lloc on seure i des
cansar. Per aquest motiu consideram important la 
col·locació d'aquests panells on s'hi podrien ubicar 
plànols del municipi i marcar els llocs de més interès 
per visitar. 

Com no podia ser d'altra manera, hem seguit insistint 
en la revisió del mobiliari urbà, com pugui ser el de la 
Plaça dels Pins i també hem exigit una millor coordinació 
a l'hora de realitzar les obres. No és pot acceptar que, 
pocs dies després de pintar un pas de vianants, s 'hi 
asfalti a sobre. 

En fi, tal com senyalava abans, des del PSM seguim 
fent propostes en qüestions a les quals aquest Equip de 
Guveru (PP-Es Grup) no els hi dóna lmpmtàncla, i aixf 
ens va. 

Mateu Garau Flaquer (tel. 679 85 71 55) 
Regidor del PSM a l'Ajuntament de Capdepera 

sigui el Comitè Republicà, el Consell Municipal de Joventut, 
l'obreria de Sant Antoni o Ona Ve rda entre d'altres. Ara, hem 
cregut que s'havia de fer una passa més i aconseguir que 
aquesta empenta sigui present a l'Ajuntament de Capdepera, 
per això hem constituït la secció local d'Esquerra". En referència 
a les properes eleccions municipals, Garcia ha manifestat que: 
"Volem treure la dreta del' Ajuntamenti per això mirarem de 
juntar esforços amb altres forces de l'esquerra gabellina." 

Joan Lladó 
Xavie•· Vendrell 
comenta ren la 
situació d'ER a 
les illes. 

Per a més 
informacíó, parlau 
amb Núria Garcia 
al606346720 
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CoNVERSA AMB ... 

ANTONI PERELLÓ 

El teatre de Capdepera compleix 5 anys i sembla que 
ningú recorda el qui engegà el teatre, mig destartalat 
com el deixaren, fou en Toni Perelló, primer gerent, qui 
abocà hores i hores de treball i d'il·lusió. Eren temps 
que per fer una obrade teatre s 'havien de llogar fo
cos ..... 

- Com trobares realment el Teatre? Com hagueres 
d'organitzar la feina? 

El teatre el vaig trobar ... en sec, és a dir, un escenari, 
una platea, unes sales, uns camerins ... i ja està. Cap dotació 
de llum ni de so i el que és pitjor, sense previsió de dotar-lo 
a curt termini. A tot això s 'hi ha de sumar la meva 
inexperiència en la gestió d'espais culturals, el meu absolut 
desconeixement dels temes tècnics i un relatiu abandó per 
part dels responsables de cultura de l'estil "aquí tens això i 
a veure com te'n surts". 

De l'organització de la feina, record molt les corregudes. 
L'haver d'improvisar a cada moment perquè des del més 
petit detall com de quin pany era cada clau, fins a allò més 
complex com les qüestions tècniques, la programació ... tot 
era nou. A més, com s'havia d'invertir molt en aspectes 
tècnics a cada muntatge, altres coses havien de quedar en 
l'aire. Tot i això la idea central de l'organització en aquells 
moments, era "hem de començar a fer coses sigui com si
gui". I tanta sort dels dos Miquels (Revi i Calobra), que 
també respongueren a l'hora d'anar resolent les situacions 
a mida que es presentaven. 

i com el deixares. De quines fites n'estàs més 
satisfet? 

La veritat és que no el vaig deixar massa diferent de 
com el vaig trobar pel que a aspectes tècnics es refereix. 
Amb el pressupost que comptava (que per cert vaig supe
rar), programar i dotar cada funció es feia gairebé impossible, 
no parlem de comprar material. El que sí que crec que vaig 
deixar és un teatre en funcionament i amb una programació 
regular. 

Del que estic més satisfet és de la il·lusió i disponibilitat 
que hi vaig invertir i de que mai me vaig posar en pla "gerent". 
Fins el punt que la meva feina anava des d'obrir i tancar les 
sales, passant per carregar i descarregar material, muntar 
escenografies, ajudar a penjar focus, vendre entrades ... fins 
a programar i contractar. 

-Quins són els millors records d'aquests dos anys que 
treballares aquí? 

Els millors records van units a persones, sobretot la 
bona relació amb en Revi i en Cal obra i a molta gent nova 
que vaig conèixer. També els pitjors records van units a 
persones, però aquesta és una altra història. 

-Enyores aquell temps de gerència? 
En molts aspectes sí. Vaig tenir oportunitat de fer feina 

en el món del teatre, que per mi és molt important. En 
altres aspectes, com la taquicàrdia i certs mals rollos, no 
l'enyor gaire. 

-Has pogut aclarir el perquè de la teva destitució? 
M'ha arribat una versió que fa palesa la pobresa de 

mires en certs àmbits de la política local, de l'estil: com 
que a aquest el va posar tal i nosaltres som dels altres, 
que se'n tomi per on ha vengut que en posarem un dels 
nostres. També vull recordar que eren els temps del 
"carpallazo", sí... aquella senyora que va venir a salvar el 
poble no sé massa bé de què. 

-De l'edifici del Teatre, quina opinió en tens, com el 
qualificaries en comparació amb la resta d'espais 
escènics de l'illa? 

L'edifici del teatre té moltes mancances com la 
sonoritat, la manca d'accés de càrrega, el parquet que fa 
de mirall dels focus, les grades que s'engronsen i fan renou, 
I' accés al bany dels minusvàlids (se suposa que han d'anar 
a l'amfiteatre i tenen el bany a baix) etc. Però en 
comparació amb altres municipis, bàsicament amb els que 
no tenen teatre, puc dir que ja que comptam amb això, 
això és el que hem de fer funcionar. 

-Ets un dels actors més preuats del municipi, tot i això 
quina opinió tens de la dinàmica teatral del municipi? 

Crec que com a dinàmica està començant. És cert 
que hi ha un grup de "mantes" que no feim la meitat del 
que podríem fer com som els des Mussol, la gent de 
Noctàmbuls, el que quedi d'IB teatre ... però això no me 
dóna idea de dinàmica, sinó d'estàtica. Hi ha altres 
col·lectius de gent amb inquietuds que també haurien de 
reclamar el seu dret a fer teatre i a emprar les instal·lacions 
municipals. De cara al futur, esper que la Mostra de Teatre 
es vagi consolidant i d'aquí sorgeixi gent nova. Però més 
que gent nova el que més fa falta són idees noves i que el 
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tipus de teatre que fa Es Mussol (per exemple) no sigui 
l'únic que es fa a Capdepera. Hi ha nous llenguatges per 
investigar i molt de camp per córrer, titelles, teatre-circ, 
musicals, mim ... 

-Els darrers anys, a més de amb ES MUSSOL, has 
participat en muntatges d'èxit, record ara mateix FULL 
MONTY i CYRANOS (Seleccionada al projecte 
Alcover), també col·labores amb grups com SA MUR
GA. Com veus el panorama teatral de Mallorca? 

A Mallorca, jo hi veig tres àmbits 
diferenciats; per una banda hi ha el 
teatre professional, que gairebé no 
existeix. M'explic: a Mallorca el 
teatre no es professionalitza, 
s' empresaritza. És a dir, com fins ara 
no comptàvem amb una bona base 
professional, les pnmeres 
companyies que es convertiren en 
empresa són les que anomenam 
"professionals", però encara hi ha 
poca gent amb "ofici" d'actor. La 
situació vendria a ser la d'un lloc on 
hi ha fusteries que van tirant amb 
mossets perquè no hi ha fusters. Tot 
i això crec que aquesta situació es 
resoldrà amb poc temps, de fet hi ha 
qualque companyia que ja funciona 
d'altres maneres i un grup d'actors 
que s 'han anat formant i treballen per 
lliure i el que ho acabarà de canviar 
és l'Escola Superior que enguany 
comença a Palma i iniciatives com el nou Centre Dramàtic 
d'Artà. 

D'una altra banda hi ha l'àmbit dels "aficionats amb 
pretensions", que és un grup de gent molt heterogeni que 
no té gaire formació teatral però que es pren el teatre amb 
molt d'interès i que va fent el que pot i amb qui pot. Aquest 
col·lectiu a vegades participa en projectes prou interessants, 
però es troba amb I' oposició dels professionals que l'acusen 
d'intrussisme, amb el palmacentrisme, o sigui, si el que 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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fas no ho fas a Palma, no fas res. I amb visions tan "obertes" 
com: "com que no ets del Teatre de Manacor, no te podem 
agafar". 

I en tercer lloc el gran grup de gent que fa teatre ama
teur pel simple plaer de fer teatre i que no li vagin amb més 
complicacions. 

- En aquest panorama, quin rol pot tenir Capdepera? 
El paper que hi pot jugar Capdepera dependrà d'una 

banda de la política cultural que es decideixi seguir des de 
1 'àmbit públic i la projecció que es vulgui do
nar al Teatre Municipal (de fet la línia de 
col·laboració amb companyies perquè utilitzin 
l'espai i estrenin aquí me sembla una boníssima 
idea, però es poden fer més coses). Els grups 
d'aquí també hi haurien de tenir alguna cosa 
a dir, però llevat de Noctàmbuls que sí que vol 
currar-se la seva projecció, de moment me 
sembla que pel que fa a Es Mussol no anirem 
molt més lluny d'Artà. Esper que les noves 
generacions que come_ncen a aparèixer puguin 
empènyer un poc més en aquesta direcció. 

- Tens previst tornar a actuar a Capdepera 
enguany? 

Sí, amb Romeu i Juli eta, una coproducció 
Es Mussol- Desas3 (d'Artà per cert). 

- Així com transcorr l'entrevista tenc la 
sensació de. que Capdepera ha perdut una 
gran professional i que no t'hem sabut 
aprofitar prou. Què opines tu? 

Crec que ni a Capdepera ni a mi ens donaren gaire 
temps per comprovar-ho. 

-Alguna cosa més a afegir? 
Sí, donar-vos les gràcies per tot i animar al personal a 

fer teatre o, com a mínim, a anar-hi, vos ben assegur que 
és un món totalment engrescador. 

Gràcies, fins dia (de Romeo i Julieta) i molta merda! 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can Jeroniet 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquin.~ 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

laforma't al telf.: 971 819 480 

Capdepera 



agenda 

mes de juny 

nats 

Agenda de la 
vila 

dia 2, Alejadro Moles Devesa de Roberto Carlos i Maria 
dia 8, Vanesa Unruh Goles de Marcel i Amanda 
dia 16, Andrea Mart in Guerrero de Jo sé Enrique i A na Belén 
dia 18, Lily Kampf Eroscher de Jurgen Hans i Anja 
dia 22, Oscar Manuel Infante Jacquez de Mateo i Estefani Diana 
dia 23, Anahi Scarlett Carrillo Macias de Diego Mauricio i Dalia Aurora 
dia 24, Tarisai Bonet Hintz de M.Angel i Davinia Clarissa 

Fàtima Kasbaoui de Hassan i Ilham 

noces 
dia 2, Gabriel Mayol Munar amb Isabel Cordero de la Fuente 
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dia 16, Francisco Tomàs Fernàndez Esteve amb Emilia Catalina Saura Woods 
Jeroni Alzina Gómez-Quintero amb Maria Isabel Moll Gnam 

dia 23, José Nieto Moreno amb Josefa Fernàndez Aguilar 
Francisco Manuel Martínez Gonzalez amb Yolanda Jurado Alvarez 

dia30, António Navarro Fuster amb Rosa Piedad Alvarez Vascones 
Paul Joseph Sim amb Maria Luisa López Bernat 

finats 
dia 8, Antònia Alzina Amorós (1.923) 
dia 9, Cornelia Maria Hagenaar (1.917) 
dia 17, Gerard Jesse (1.938) 

r------T. E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAWNES) 

100%WAI.UIS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14 - Tel. i Fax ; 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 

CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 

CAP VERMELL EXPOSICIÓ 

25 ANYS DE CAP VERMELL 

INAUGURACIÓ, 16 DE SETEMBRE DE 2006, A LES 20 H 

CAN CREU o'INCA 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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f~)~ ! Pregó del Carine 2006 
8~ 1 

j }jJ))tl Maria del Carme Fuster i Alzina 
Quan la Confraria de Pescadors em a ca ses Monges, i va ser gràcies a elles que molts de la meva 

, va demanar si voldria llegir el Pregó del generació sabem llegir i escriure. Els hiverns eren llargs: els dies 
Carme, vaig quedar bocabadada. Em vaig de mal temps transcorrien lentament, amb les barques amarrades 

creure que es tractava d'una broma. Qui sóc, jo, per explicar res o tretes damunt la platja, mentre els homes feien tertúlia a la 
a ningú, si no tenc estudis universitaris ni cap carrera acreditativa? cantonada de can Tòfol i les dones tiraven conversa fent llata. 

No me'n record bé què vaig contestar, però sé que després Els nins, en sortir d'escola, s'escampaven a jugar pel Campet o 
d'haver dit que sí em vaig espantar. Vet aquí en quin embolic pel Clot de sa Grava; les nines quedàvem a ca ses Monges, a 
t'has ficat, em deia a mi matexa. I encara sort que a ca meva aprendre a fer labor, a brodar i a resar. Resàvem molt. Les amigues, 
m'animaren. en recordar aquells anys farcits de rosaris, primers diumenges de 

Qui sóc, jo, per explicar res a ningú?, m'he repetit moltes sant Josep, primers divendres de mes i mesos de Maria, solem 
vegades més. dir, fent broma, que tenim el Cel assegurat, amb tantes 

Mirau, hi ha una cosa què sé: aquest poble és el meu, aquí indulgències plenàries: ja no deu fer falta que resem més. 
vaig néixer, i aquí van néixer els meus pares i els meus germans. L'estiu, però, era una altra història, un altre món. La mar era ca 
És el meu poble i me l'estim amb delit, i em dol quan veig que, a nostra, pràcticament. De bon matí ja baixàvem a la platgeta i ens 
poc a poc, el fan malbé i el destrossen, i quan veig que va perdent hi estàvem fins que les mares ens venien a rescatar per a anar a 
la seva identitat i gairebé la seva història. En tot cas, si alguna dinar i fer la sesta obligatòria. L'amo en Miquel "Papa", que era 
cosa ens queda són els records, però també ens queda el moll, i l'únic municipal del poble, si trobava qualque al· lot pel carrer 
la mar i tota la seva gent. Això no ha canviat gaire, a no ser la abans de les quatre del capvespre, l'agafava per una orella i el 
incorporació de la tecnologia, però aquest és un aspecte positiu. duia a ca seva. 
En els darrers anys, en què s'ha anat incorporant un bon grapat L'estiu no començava oficialment fins el díade SantJoan; era 
de gent jove al món de la mar, gent més preparada, amb més ben igual que en el mes de juny fes una calorassa acubadora: 
coneixements, gent que ha agafat el relleu dels vells pescadors, fins dia 24 no pegàvem el primer bany, i si, per mala sort, aquell 
he sentit que l'alegria m'omplia de cap a peus. Mentre sigui així, dia estava ennigulat o fins i tot queien quatre gotes, era ben 
el nostre petit món, el nostre poble, el moll, restarà viu i conservarà 
les arrels i, per què no?, les experiències que els avantpassats 
ens han aportat i ens han llegat. 

Si m'ho permeteu, voldria fer memòria de la gent que ens ha 
precedit. Jo vaig néixer al final de la Guerra Civil, i poc abans de 
la Segona Guerra Mundal. I per què ho dic , això? Doncs per a 
recordar als més joves -els vells ja ho sabem-, que aquells eren 
temps de misèria, temps d'una precarietat absoluta i de manca de 
quasi tot, fins les coses més bàsiques per a la subsistència. 

Cala Rajada era un llogaret, un minúscul poble de mariners, 
sense cap mena de negoci al marge del món de la mar. L'únic 
nucli diguem-ne industrial era la Central, amb la fàbrica de gel i la 
fusteria on feien els caixons per al peix. El nucli de la població es 
concentrava entre l'hotel Castellet i l'hotel cas Bombu, amb el 
carrer de ca ses Monges com a carrer important quant a densitat. 
Per a: fer-nos-en una idea, basta recordar que només en aquest 
carrer hi vivien dos oncles meus, la meva repadrina, els meus 
padrins, i bona part de la família Nadal i de la família Morey. I 
quasi tots estàvem emparentats. Quatre famílies constituïen el 
gruix d'habitants: els Nadal, els Blancus, els Castus i els 
Pereandreus, la majoria procedents de Valldemossa, però també 
d'altres indrets. Els primers mariners venien només a l'estiu, a 
pescar coral, però alguns d'ells es casaren aquí, aquí formaren 
una família i aquí posaren arrels. I quan dic formar una família vull 
dir això: tenir una descendència considerable. Molts de fills, sí, 
però molts pocs a l'hora de jugar pels carrers: els nins 
s'incorporaven molt aviat a la feina, en aquest cas a la feina de la 
mar. 

Quan jo era petita, les nines i els nins menuts anàvem a escola 

igual, a nedar s 'ha dit. I així fins al mes de setembre, quan tomava 
a començar l'escola. A les nits vetlàvem la Torre Cega, amb el 
coret desbocat esperant que s'apagassin els llums de la torreta, 
en senyal que aquell vespre hi hauria cine a can March. Per a 
fortuna nostra, un dels entreteniments de la senyora -vull dir 
dona Elionor Servera-, era el cine, una afició que ens convidava 
a compartir amb ella, de manera que ja ens tenies a nosaltres, 
cametes me valguen, per amunt, amb la cadira plegadissa o el 
coixí davall el braç. D'aquelles sessions cinematogràfiques no 
sé ben bé què ens divertia més, si la pel ·lícula o l'excursió fins a 
la Torre Cega, amb les amigues i els amics, amb aires d'aventura. 

La platgeta que he dit era la que hi havia davant la Plaça: allà 
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era el nostre nedador. A dalt, on ara comença el passeig marítim, 
hi havia uns pedrissos; els vespres en què no hi havia cine a can 
March, sèiem fins ben entrada la fosca, escoltant les cançons 
que posaven a la gramola de can Tomàs, amb els altaveus penjats 
davall l'enramada. Antonio Molina, Pepe Blanco i ConchaPiquer 
eren els cantants més famosos i nosaltres ens sabíem les cançons 
de memòria, de tant d'escoltar-les. Total, que entre una cosa i 
I' altra, en un tres i nores teníem I' estiu esclovellat. 

Però tomem al món de la mar, i més concretament a aquells 
anys de la meva infantesa, quan la feina era molt més dura que no 
ara. I ho dic, especialment, perquè 
la gent més jove entengui com 
n'està de bé, ara. En aquells anys -
els anys 40-, les barques de "bou" 
duien una barcada de sis o set 
homes. I per què, tanta gent? Idò --. 
perquè tot s 'havia de fer a mà: no hi 
havia sondes elèctriques, ni ~i!!i!J~"' 
navegadors GPS, ni radars ... les 
"maquini lles" per llevar els "bous" 
no eren hidràuliques i per tant 
exigien un gran esforç; a més, la 
incomunicació amb terra i amb les 
altres barques era total, perquè 
tampoc no hi havia ràdio ni, 
evidentment, telèfons mòbils. Els 
mariners feien vida a bordo: vèiem 
els nostres pares els dissabtes al , 
vespre i els diumenges al matí, I 
perquè els diumenges horabaixa ja 
tornaven sortir a la mar i només 
tocaven terra cada matinada devers 
les tres, per a descarregar el peix i embarcar ormeig i caixons. 1 així 
tota la setmana, sense parar. Vicissituds i mancances, aquestes, 
que, en un grau semblant, també les patien les barques petites. 

Per aquells anys arribaren bastants de mariners de 
Formentera, que no tenien casa i que, aquests sí que sí, feien 
vida a bordo. A I 'hivern, quan el fred i la mar els atupaven sense 
pietat, per ca nostra sempre n'hi havia qualcun que venia a 
eixugar-se la roba i a menjar un plat de calent. Les barques no es 
podien permetre el luxe de descansar, i si per aquí era mal temps 
partien cap a Alcúdia, o cap a Menorca, o cap a Palma. La qüestió 
era fer e I j orna!. 

Cap als anys 60 les coses donaren un tomb, es produïren 
canvis importants, per a bé i per a mal, com sempre passa. A 
principis de la dècada es va produir el que s'ha anomenat el 
primer "boom" turístic. De sobte ens trobàrem amb una petita 
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invasió de senyores rosses, guapes i lleugeres de roba, i tots 
quedàrem astorats. Aquelles senyores es passejaven amb 
calçons curts i sense mànigues, i els primers bikinis feren acte de 
presència. Però, sobre tot, els turistes duien doblers, i els doblers 
ens varen enlluernar. En el turisme hi vàrem veure la gallina dels 
ous d'or. D'entrada, va suposar que molta gent fugís de les 
penúries de la mar per anar a treballar a les pensions, hotels i bars 
que començaren a proliferar com bolets. 

El ciment s'apoderà del poble i aquest començà a perdre la 
seva identitat. El turisme ens aportà molts d'aspectes positius, 

especialment des de punt de vista material, ja 
que va significar una gran prosperitat per a la 
majoria de la gent de Cala Rajada: es crearen 
molts de llocs de feina, tants que no donàvem 
l'abast i va haver de venir gent de fora. Però 
quan es mou tant de capital, a darrere apareixen 
els especuladors. Entre aquests i la nostra 
passivitat es començaren a fer els grans de
sastres urbanístics, vertaders atemptats 
ecològics que han fet malbé el nostre poble 
estimat. A vegades peus que hi ha hagut una 
conjuració entre els promotors i els polítics per 
fer projectes cada vegada més ferotges. Blocs 
i més blocs de ciment sense cap personalitat, 
sense cap estil, un desgavell sense ordre ni 
concert. 
Amb l'envestida del turisme començaren a 
desaparèixer edificis emblemàtics del poble, 

_ .,."-"'.,_... potser sense un gran valor patrimonial, però 
que formaven part de la nostra identitat. Edificis 
com ca n'Epifania, la casa de can Creu (més 
r.onep;ucht r.om sa r.asa cie sn pnlmera ), r.as 

Jusepels, can Moragues, can Celler, l'hotel Castellet... i alguns 
més que conformaren durant molts d'anys l'arquitectura distin
tiva del poble i sobre els quals s'havia teixit una bona part de la 
seva història. 

Quan bona part del llegat dels pioners de Cala Rajada ja se 
n'havia anat en orris, haguérem de començar a fer plans 
d'embelliment per mirar d'arreglar el desordre, però no està gens 
clar que s'hagi aconseguit l'objectiu que es perseguia. 
Modestament, gosaria demanar que no es faci res més, perquè 
crec que cada pegat que es posa ho acaba d'espenyar. Això 
quan no ens dedicam a desfer el que s'havia fet uns anys abans, 
amb la tudadissa de doblers dels contribuents que això repre
senta. 

Bé, no voldria de cap manera fer una crítica estrictament ne
gativa. Abans ja he insinuat que tot procés presenta aspectes 
negatius i positius, que tot té bo i dolent. Vull pensar que, en 
cada moment, s'ha fet allò que es creia millor per al poble. La 
història ens ensenya i es després d'haver fet les coses que veim 
les errades que hem comès i podem rectificar. Sempre és així. Però 
I 'home també és I 'únic animal capaç de travelar mil vegades amb 
la mateixa pedra. Aquesta petita, curta, modesta història nostra 
ens hauria de servir, especialment als més joves, per a mantenir
nos desperts i per a ensenyar-nos a defensar allò que és nostre, 
amb carn i ungles, dia a dia. Afortunadament, encara ens queda 
el nostre món, el món del moll, el món de la mar. No us deixeu 
prendre la mar. Defensau-la, com heu fet ara, des de la Confraria, 
en la magnífica batalla en tàvor del parc marítim de Llevant que, 



el carme 

si no hi ha res de nou, serà una realitat ben aviat. Defensem la 
mar, perquè és la nostra vida. 

M'omple d'alegria, com deia abans, veure el moll fornit de 
gent jove, de gent amb ganes de lluitar. I també, naturalment, 
amb ganes de fer festa, perquè una cosa no està barallada amb 
1' altra. També és bo gaudir de la festa, festa ben vostra, mariners, 
preparada per vosaltres, però de la qual ens n'obriu les finestres, 
de pinte en ample, i a la qual ens convidau a participar. 

Que aquest esperit no decaigui. 
A tota la gent del poble, i als de fora, els diria que fessin 

costat als mariners, en les seves justes reivindicacions, i també 
quan s'escaigui fer festa, com ara, perquè tots ens hi hem de 
sentir ben convidats. 

I a vosaltres, els pescadors, us diria que pogueu continuar 
per molts d'anys amb el mateix coratge, la mateixa empenta i la 
mateixa alegria que avui demostrau. La Verge del Carme, la nostra 
patrona, ens ajudarà a tots. Segur que sempre la tendrem al nostre 
costat, i Ella ens hi tendrà a nosaltres, com diumenge, quan 
1' acompanyem en el seu recorregut mariner. 

Disposem-nos, per tant, un any més, a gaudir i a xalar de tots 
els actes, a l'escenari incomparable del moll. Anem a viure 
intensament les festes del Carme. 

I que així sigui per molts d'anys. 

Maria del Carme Fuster i Alzina 
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Batec 

A les guerres no hi sol haver bons i dolents ... Bé, si 
que n'hi ha. Els bons són els nostres i els dolents els 
altres. Els bons són els qui guanyen i els dolents els qui 
perden. No és just, però és així. En conflictes com el 
de l'Orient Mitjà, és tan gran la desproporció de forces 
entre l'exèrcit israelià-estadounidenc (Israel posa els 
soldats i els americans els doblers i les armes) i els 
palestins, libanesos i altres grupuscles paramilitars, que 
no es pot parlar de guerra en termes tradicionals. N'hi 
ha uns que imposen la seva raó per mitjà de la força 
del seu exèrcit i uns altres que volen fer el mateix per 
mitjà del terrorisme. Ni uns ni altres es preocupen dels 
mal anomenats efectes col·laterals, la mort de civils 
innocents. I si uns ho fan amb el terrorisme 
indiscriminat contra la població israeliana, els altres ho 
fan per mitjà del terrorisme d'estat, bombardejant 
pobles i ciutats i deixant un rastre de morts innocents. 
L'exèrcit israelià està executant la població civil 
libanesa, aplicant la pena de mort a nins, dones, vells i 
ciutadans innocents, sense judici previ. I de passada 
destrossa el seu futur econòmic. 
Davant la massacre de la població libanesa, no podem 
quedar impassibles. Per bé que no hem de caure en 
un demagògic antisemitisme, ni hem de jutjar tot el 
poble israelià pel que fa els seus dirigents, tampoc se li 
pot negar certa responsabilitat precisament perquè dóna 
suport a les polítiques dels seu governants. L'Estat 
d'Israel hauria de ser jutjat pels crims de guerra 
comesos aquestes setmanes i els seus dirigents haurien 
de ser duts davant els tribunals internacionals; però, 
això no passarà, senzillament perquè no hi ha voluntat 
dels països occidentals, arn bels EEUU al capdavant, 
perquè sigui així. Igualment, s 'hauria de fer amb els 
terroristes i els grups paramilitars que fan del terrorisme 
la seva forma de lluita. A aquests també se'ls hauria 
de poder jutjar. Una cosa no lleva l'altra. 

Tres i no res 

SUS MALLORCA! 
DIADA A CAPDEPERA 

Exposicions, ball, música, conferències, actes lúdics i 
reivindicatius ... Per la llengua, per la cultura de Mallorca. 

DIA 16 DE SETEMBRE 2006 

OBRA CuL TUR AL BALEAR 
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Pregó del Mer.cat Medieval 

Estimats gabellins, qui vos parla és n'Antònia Melis, 
n'Antònia de ca's Potecari. 

En Joan Ferrer Flaquer, batle de Capdepera, m'ha demanat 
que vos digui unes paraules amb motiu del mercat medieval, 
que vos faci el pregó que dóna inici a les festes. 

A aquestes presentacions ja s'han tractat bastants de te
mes i per mi ha estat un dilema haver de pensar què vos havia de 
dir. No vull fer un sermó, però tampoc pecar d'intranscendent. 
Al final he decidit intentar parlar-vos dels temes que a mi més 
m'interessen i un dels més importants és parlar de les belleses 
del terme i del poble de Capdepera. 

Primerament, hem de parlar del lloc on ens trobam: estam dins 
l'església del castell, que presideix el poble de Capdepera, amb 
l'autoritat que li donen la seva història, la seva bellesa i el seu 
poder sentimental i espiritual, i això ja és molt. Parlem, idò, de tot 
lo altre. 

Capdepera té un plànol agrícola que per la seva orografia 
mereix ser vist des de qualsevol altura de les que tenim envoltant 
el nostre poble. Pujau allà a qualsevol hora del dia, si el temps 
ho permet, i veureu una gamma de colors que sols la naturalesa 
és capaç d'explicar. No tengueu cap pressa a baixar de la 
muntanya, perquè el moviment de la terra fa que el sol vagi 
il·luminant amb altres llums. 

Té, a més, Capdepera, una costa marina de les més guapes 
de Mallorca. ¿Vos heu entretingut algun cop a contemplar els 
diferents "coloridos" que té cala Agulla durant una posta de sol 
o vos heu extasiat en el Carregador durant una sortida de sol al 
matí o de la lluna plena al vespre? 

Jo sí, i molts de cops, i vos puc ben assegurar que don gràcies 
a Déu d'haver nascut a Capdepera i tenir a "l'alcanç" totes 
aquestes meravelles. No hi puc "fer de menos". En parlar del 
nostre poble perd el sentit del temps i del lloc. 
Anau aquí on sigui, que és preciós. Anau a Cala Rajada, a sa Font 
de sa Cala, a Canyamel, a Son Moll, a es F aro, ... Seieu i mirau el 
panorama i, si teniu companyia, comentau-ho i vos ne donareu 
compte que la conversa anirà amainant i acabareu en silenci 
contemplant. 

Natura! ment, tenint un terme municipal com el nostre, el poder 
del poble i de l'entorn influeixen en el nostre caràcter. Les 
persones de Capdepera sempre han estat amables i acollidores. 

Jo record capellans i monges que he conegut i que se 
n'hagueren d'anar per les conveniències del bisbat o de la casa 
madre i aleshores tenir un disgust amb llàgrimes de lo molt que 
estimaven · anaven bé amb noltros i els · va la 

Antònia Melis "de ca's Potecari" 
nostra convivència. Després vengueren "carabineros" i els va 
passar el mateix. Molts es casaren amb gabellines i aquí estan 
encara les seves famílies. Exactament igual va passar després 
amb els guàrdia civils; estaven a gust encara que haguessin de 
viure al quarter de sa Mesquida, que per aquell temps era un 
descampat. 

Alguns d'ells també es casaren aquí. 
El nostre poble' té "gancho" -com es diu ara- i qui vé no se'n 

vol tomar. 
Jo ara estic una mica desconnectada del moviment cultural de 

Capdepera; els anys frenen el que fa un temps jo podia fer. Ara 
estic subjecta a limitacions i, sentint-ho molt, elles comanden, 
però no per això estic inactiva. M'agrada molt llegir, però molt, 
especialment diaris; sobretot articles d'opinió de totes les 
tendències que et posen al dia sobre el moviment cultural, polític 
i altres coses. Llegesc llibres -especialment biografies i llibres 
d'història- que te descriuen els pros i els contres de reis i 
personatges importants, uns amb sort i altres amb desgràcia, i 
davant tot hi ha simpatia o antipatia de I' autor. I és llavors quan 
una ha d'extraure de lalecturade I 'article o del llibre aquella veritat 
que es vol ocultar o aquella contrària del que s'escriu. Aquesta 
classe de lectures te fan pensar profundament i després d'un 
esforç d'aquesta casta sents una gran satisfacció de poder tenir 
un criteri que tu mateixa t'has proporcionat; les lectures 
interpretades amb la necessària picardia per conèixer el que 
pretén I' autor del llibre és un dels exercicis mentals més divertits, 
per mi. 

Viure a Capdepera i llegir són per mi dos processos que van 
junts. La lectura m'ajuda a una millor comprensió de la vida i del 
meu entorn, i també al revés. 

El que en definitiva voldria dir-vos avui que comença una 
festa, i que la festa per si mateixa és excés i desmesura, és que hi 
ha coses petites de la vida que són les més importants i que estan 
aquí esperant que algú els faci cas: Una pujada a peu al Telégrafo, 
sentir les ones quan el mar està enrabiat en xocar amb les roques 
des Carregador, a la primavera l'olor de la camamil·la de les 
muntanyes de cala Mesquida, mirar la costa de Menorca els dies 
clars, I' arc de Sant Martí quan surt damunt les muntanyes de Sos 
Satres ... i tantes coses úniques del nostre poble que a força de 
veure-les cada dia no sabem apreciar i que són precisament les 
que fan que a un li agradi viure a Capdepera. 

Vull aprofitar I' oportunitat que m'ha donat el senyor Bat! e, en 
Joanet de Ca 'n Prebe, que quan era petit vivia veïnat de ca nostra, 
per convidar-vos a practicar les meves dues activitats més 
estimades: "disfrutar" de cada un dels racons de Capdepera i 
llegir tot el que pugueu; les dues coses vos ajudaran a conèixer
vos millor i a ser més feliços. 

Vull acabar aquestes reflexions sobre el nostre poble diguent
vos que sempre que me'n vaig de Capdepera, en tomar, quan som 
al Coll del Vidrier o a les muntanyes de Sos Sastres i veig el poble 
allà al fons, me'n record del vers de Costa i Llobera que diu: 

"Tot riu, tot alena i canta 
canta 1 'himne de l'amor 
obra de Déu bella i santa 
poema del creador". 

Això és el que jo sent de Capdepera i estic segura, segurisima 
de que voltros sentiu el mateix. 

Molts d'anys i gràcies a tots. El mercat és obert. Bona fira!! 

30 de març de 2006 
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Fa 20 anys, 

deia ... 

Núm. 67, juliol 1986 
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darrerament han assolat el nostre terme municipal. 
Son Cuera, sa Mesquida, Son Bessó, es Puig Ceguer, 
sa Cova Negra ... 

- Han passat les festes del Carme, amb la processó 
marítima com a acte culminant. Ara venen les de 
Sant Roc i Sant Bartomeu, amb Rocío Dúrcal, Ma
gín, etc. etc. dins la línia habitual. 

Entrevistes 
Va correspondre parlar, en el mes de juliol de 1986, 

amb Elionor Gómez-Quintero, en qualitat de direc
tora de la coral S'Alzinar. N' extreim algunes de les 
manifestacions que aleshores ens va fer: "No ens 
podem permetre creure que ja ho tenim tot fet. Per 

Portalet anar endavant hem de ser inconformistes. Mentre 
"Ja hem votat", dèiem, un cop passat el procés electa- creguem que la coral encara no està consolidada del 

ral de caire general, guanyat pel PSOE. I acte seguit, tot, la cosa anirà bé ( ... ) Segur que més disciplina 
reflexionàvem: "Mai no arribarem a aconseguir plenament significaria llevar 1 'encant de passar una estona 
la democràcia si la participació.-------------, agradablement( ... ) Les compensacions 
ciutadana es redueix, senzillament, a /-- són de tipus moral. En primer lloc pel 
omplir una papereta (si és que un altre ~ fet d'estar integrada dins un magnífic 
no 1 'ha omplerta abans per nosaltres) grup de persones, veient com aquestes 
i tirar-la dins les urnes una vegada _....f""-.n--...:,,. & persones s'esforcen per assimilar el que 
cada parell d'anys, i punt." , ____ ,.n,~ ..., jo intent transmetre". 

Veu i vot 
Continuàrem insistint en el tema de 

les places de Capdepera, sobre com 
haurien de ser i on haurien d'estar. 
Ens contestaren, Catalina Moll, 
Maria Antònia Sureda, Miquel 
Garau Aguiló i Miquel Case/las. 

Altres seccions 
-Per què?- Cap Vermell 
-Agenda de la Vila - Cap Vermell 
-Informe: La problemàtica de l'aigua 
dins el municipi de Capdepera I V 11. 
La conca del torrent de Canyamel. 4. 
Els pous - Pep Terrassa 
-Des del Castell amb amor - Cap Roig 

Grumallons -Cultura popular. Sa festa major (es 
A propòsit de les eleccions ball)- Josep Rubio 

acabades de superar, demanàrem 1-------------_. -L'embaulat. Quinta baula- Es Xoric 
1' opinió que el resultat havia merescut 
als representants de distints partits polítics. Varen 
respondre: Pere Melis Garau (Partit Reformista 
Democràtic); Josep Albertí (Coalició Popular), i Antoni 
Muntaner (PSOE). 

Plaça des Sitjar 
- El Servei de Ports i Litoral, depenent de la Conselleria 

d'Obres Públiques i Urbanisme, ha realitzat una sèrie 
d'obres per a millorar el pis del moll de Cala Rajada, així 
com per construir aceres, asfaltar una zona, plantar arbres, 
etc.( ... ) No podien trobar-se dates millors, al llarg de l'any, 
que els mesos de juny i juliol, per a realitzar aquestes 
millores? 

-El conegut grup ecologista G.O.B. ha estrenat local 
a Capdepera. És en el carrer Fondo, número 18. 

-No sols del GOB, sinó de tots els ciutadans esperam 
una ferma i decidida actitud davant l'allau d'incendis que 

_de Son Xona 
-Les nostres llegendes. La boira- Joan Rai 
-Proposta de desnuclearització del municipi de 
Capdepera -Llucià Sirer i Fuster 
-Esports- Cap Vermell 

'[)~ 

I-'LEVANT 
ARTICLES DE MENATGE 

l1 FEIM LA SEVA PINTURA, EN 

QUALSEVOL COLOR, EN CINC 

MINUTS 

carrer can Melis (cantonada Méndez Núñez) 
telèfons. 971.818.945 I 971.819.209 Cala Rajada 
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ARA FA 4!·--
Anys 20 ... Cafè "La Unión" (Can Pere Andreu) el primer que hi 

hagué a Cala Rajada. En Pere Andreu Fuster, el que seu enmig del 
carrer, presideix la rotlada. Els carros devien haver de vallat a 
traginar pau mes. 

ANYS ••• 
Sebastià 
Ferrer 
Maleter 

juliol de 1956 

Fa 58 anys, a 
Cala Rajada, per les 
festes de Sant Roc, 
va succeir que es 
cadafal de sa ver
bena es va esbucar. ....... ,..,."''" ~,,..~~·!1'~..-

Què va passar? Idò 
que en aquell temps, a Cala Rajada, feien es 
cadafal amb lo que tenien. Aquell any 1 'havien 
fet damunt un viver de llagostes, vell, mig podrit, 
amb mitja dotzena de peces de marès de 3x2 (20 
cm de gruixa) i uns quants caix·ons de peix perquè 
quedàs anivellat. Això va passar a la plaça de can 
Tomàs (avui plaça dels Mariners), on hi havia una 
gentada que quasi no hi cabien. Amb s'esbucada 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

d'es cadafal, tots es músics pegaren p' en terra, 
es violotu (contrabaix) per damunt es que 
ballaven, es bombo rodolant per allà enmig, els 
plats no s'aturaren de tocar per allà on pegaren, i 
tanta sort que es piano, que sempre estava 
darrere, va quedar encastat entre sa finestra de 
can Tomàs i un estaló d'es que aguantaven 
s'enramada d'es bar. S'orquesta que tocava quan 
es va esbucar es cadafal, era sa Jartan, que era 
d'Artà, i per aquest motiu hi va haver un sarau de 
cent mil llamps, perquè es artanencs deien que 
això s 'havia fet a posta. En aquell temps, es dos 
pobles, Capdepera i Artà, es miraven com es 
fesols, es duien moltes tírries, es dos pobles 
volien que ses Coves fossin seves i que es s'equip 
de futbol d'es poble fos millor que s'altre. 
Resultat: ara, entre es dos pobles, no hi ha cap 
estira-i-amolla, ses coves no són ni d'un ni de 
s'altra, són de sa família Zaforteza (com abans), 

' i es dos equips de futbol no han passat mai sa 
mida. · 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

PREMI CAP VERMELL 2006 

DoN EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL 

PREMI CAP VERMELL 2006: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69 DE CAPDEPERA 
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Allò que em preocupa de la calorassa d'aquest estiu 
és que posa en relleu el canvi climàtic que tots els científics 
del món no deixen de proclamar. Ja no hi ha cap dubte 
que la Terra s'està encalentint de manera preocupant, i 
que aquest augment de les temperatures acabarà procurant 
canvis les conseqüències dels quals poden ser 
catastròfiques, com és ara el desglaç dels casquet polars 
i l'augment del nivell de l'aigua de la mar, fins fer 
desaparèixer vastes zones de les costes del planeta. 

Si he fet aquesta exposició -d'altra banda, gens origi
nal- ha estat precisament per afegir-hi, tot seguit, que a 
banda dels problemes esmentats, que ens haurien de treure 
la son, a mi la calor em cau bé. Vull dir que no sóc 
d'aquells que gemeguen tot lo sant dia perquè el 
termòmetre ha arribat als 38° de temperatura, o perquè 
suen. Sempre he vist suar, jo, a 1' estiu, i ara no sabria dir 
si antany se suava amb més o manco intensitat que no 
ara, però suar, se suava, això segur. Ara per ara, no he 
perdut ni una nit de son, per culpa de la calor, i com he 
manifestat en alguna altra ocasió, no és perquè a 
l'habitació hi tengui aire condicionat, que no n'hi tenc. És 
a dir, que ja m'està bé l'estiu, a mi, pel que fa al clima. 

L'estiu, a més de les altes temperatures que alguns 
suporten tan malament, també ens suposa haver de com
partir el reduït espai de l'illa amb una munió de gent que 
arriba de pertot arreu (el comportament de la qual no 
sempre es caracteritza per la bona educació), i això moltes 
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vegades suposa incomoditats, renous, brutor ... I a més, per 
a molta de gent també suposa una ració extra de feina. 
Però, una vegada acceptat, de gust o per la força, el turisme 
com a motor de la nostra economia, no es tracta tampoc 
d'estar a tothora blasmant contra els inconvenients que 
comporta, sinó de mirar de minimitzar-ne els efectes 
negatius. Si ens prenem cada turista com un enemic poten
cial, malament anam. Queixar-se dels brètols que no són 
dignes de sortir de casa seva no ens hauria de predisposar 
contra tots els turistes, la majoria dels quals no donen càstig 
i, precisament per això, ens passen desapercebuts. 

I arribats aquí em preguntareu -o no- si és que estic 
fent un cant a l'estiu, ponderant-ne els aspectes positius i 
relativitzant-ne els problemes. Si és que m'ho preguntau, 
vos contestaré que sí, que així és. És a dir, pretenc recor
dar que, de sempre, 1' estiu ha estat per als mallorquins una 
estació de privilegi, i com diu el refrany: "A l'estiu, tota 
cuca viu" . Roba lleugera i còmoda, la mar a dues passes 
per si ve de gust prendre un bany, dies llargs que donen per 
a molt, fruita fresca que és un regal del cel, tomàtigues i 
albergínies tothora, festes pertot arreu, oferta cultural ex
cepcional... En dfinitiva, que 1' estiu ens ofereix un ventall 
amplíssim de possibilitats, dels quals cadascú de nosaltres 
la part que li'n resulta més atractiva o aquella que és al seu 
abast. 

Però, i per sobre de tot el que he dit, l'estiu representa 
per a mi una cosa encara més important. L'estiu és 1' època 
d'estar amb els amics, de compartir llargues vetlades, de 
converses interminables, de sopars a la fresca. L'estiu és 
temps de relacions humanes, de contacte amb la gent. Un 
trempó davall una figuera, acompanyat d'aquells amb qui 
et sents a pler, pot resultar un àpat més fastuós que si de 
les millors viandes del món es tractàs. Arrecerats en aquest 
racó del món on, gràcies a Déu, encara s'hi pot viure, amb 
els amics proposam solucions utòpiques per als mals de la 
Humanitat, cap de les quals mai no serà aplicada, i ens 
quedam amb la convicció que les dones i els homes 
constituïm una espècie conflictiva i mala d'agombolar. En 
tot cas, una figa collida de 1' arbre, per acompanyar la llesca 
de pa amb oli, reconforta més que tots els sermons que ens 
puguin fer els polítics. Per a mi, 1' estiu és això, bàsicament; 
la companyia volguda d'aquells a qui aprecií, la seva 
complicitat davant la complicada tasca de viure, una 
mossegada dels fruits de la terra ... i un llibre, sempre un 
llibre. L'estiu, i no sé per quines cinc-centes, sol ser una 

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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estació de reconciliació amb la lectura, un temps 
per a empeçolar-nos un caramull de llibres que 
hem anat acumulant tot esperant aquestes nits en 
què la televisió ens engega del seu costat a força 
de banalitats. 

EL RACÓ DE LA POESIA 
L'ESTACIÓ 

El tren dormia, 
apagat,immòvil i obscur. .. 
en una estació sense ànima. 
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Per fi, l'estiu també és música. Abans m'he 
referit al' oferta cultural d'aquesta època de l'any, 
i la música en deu ser l'exponent més variat i 
ample. Escric aquestes línies mentre Stochelo 
Rosenberg, per la minicadena que em fa 
companyia, fa poesia amb la seva guitarra i toca 
per a mi aquell Nuages que un dia Django 
Reinhardt va compondre per a felicitat meva i de 
molta més gent. Però, a més, mentre escric i es colt, 
visc amb la il·lusió de saber que el proper dia 16, 
Sant Roc, (això segurament ja haurà passat quan 
rebeu aquesta revista), podré escoltar Stochelo 
Rosenberg en directe. Miracles de l'estiu. Si no 
hi ha un cataclisme, per Sant Roc jo hauré estat a 
sa Pobla, on l'ajuntament posa idees musicals de 
qualitat sobre la taula, mentre per aquí semblam 
de cada dia més capficats en un model folkloritzant 
-per dir alguna cosa- de les festes. No podrien 
fer una excursió a aquella vila, els nostres regidors, 
per prendre mostra? 

De sobte va il.luminar-se com la cara d'un nen a una fira, 
encarant el futur tan ràpid com el present es fa passat. 

Res, que, tot i els inconvenients que també ens 
regala, l'estiu a mi em cau bé, entre d'altres co
ses perquè la calor no em guanya. I sobre tot, 
com he dit, m'agrada perquè tenc amics amb qui 
compartir-lo. I això últim, no ho oblideu, és el millor 
de tot. No té preu. 

Viatge al incert, per algú, 
vesteix d'un negre molt trist amb sabates dolorides, 
però que encara trepitjen fort un sòl pulit pel temps, 
fosc i humit; molt cansat de comiats, 
i que va reflectir el seu amb desgana ... 

Ja tornava a estar sol, 
a mesura que veia fondre l'última imatge de l'estació 
sobre dues ratlles molt llarges que es buidaven. 

Deixant angoixa . . . 

Pau F. Alemany Bernat 
Manresa,Hivem de 1998. 

Oficina a Cala Rajada. Carrer Magallanes, 4 7 
(cantonada Via Mallorca). Telèfon 971 56 54 20 
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Bones festes de Sant Roc i Sant Bartomeu 2006 
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Joan Nebot "Rai" 

VII 

Aquella nit la dida i jo ens quedàrem sols a la possessió. En 
Pau, entrada de fosca, havia pujat a la vila a fer unes comandes. 
Sopàrem gairebé en silenci. La dida, des de la mort del marit, 
havia perdut la xerrera. 

Jo imaginava en Pau, malgrat l'excusa de les comandes, tot 
entendrit, parlant de petites amb na Magdalena, abraçat a ella 
dins la penombra d'un cap de cantó. Teixint il ·lusions a balquena, 
acaronant somnis, freturosos de refrecs. Vendria ajeure, xalest i 
alegre, xamós per la gràcia de la festejada. Em regalaria el do de la 
seva confidència, de la seva paraula sempre atractiva. M'obriria 
de bat en bat, una vegada més, el tabernacle dels seus 
sentiments, el sagrari del seu amor. I altra vegada els bramuls 
dels seus endarrers, com una serp, desplegarien els seus anells 
de paraules esplendoroses i afollaria la meva joventut adormida. 
I sentiria la picada de la gelosia, com una enrampada, escampant 
metzina per tot el meu ésser. Aleshores crec que el que sentia per 
en Pau era una mena d'enamorament platònic, merament ideal. 
Una eslirnaciú innocent i pura, però ferma. I egoista lalllbé, fins a 
la rel. I em recriminava a mi mateix per aquell egoisme recòndit, 
que la candidesa d'en Pau no es mereixia. I al final, em repetia, 
tots aquests sentiments innobles quedaran ocults, ignorats de 
tots, a un racó del meu ésser. 
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setembre i, malgrat que les nits s'havien allargat, encara eren 
calentes i humides. En Pau obrí les finestres. 
- Ma mare sempre tanca, té por que entrin els moscards. I a mi 
m'agrada obert de pinta en ample i sentir la frescor de la nit a la 
cara i la pell. És com una alliberació, com si em despullés de tot el 
cansament del dia. 

Es va asseure al llindar de la finestra, recolzà el cap al bastiment 
i tancà els ulls. Vaig creure que fruïa dels records d'aquella nit. 
Però va inquietar-me una mena de contracció dels músculs de la 
cara, un rictus estrany, un gest de pena fonda. No va dir-me res. 
Jo tampoc. Vaig recolzar-me a I 'altre finestra. La nit era fosca. La 
lluna sortiria molt tard, gairebé a la matinada. El mar encalmat, 
quasi silenciós, només del peu del penya-segat ens arribava el 
remoreig del constant bressolar. I a la volta celesta els núvols 
jugaven amb els estels alternant els claps de fosca amb els de 
celístia. No feia alè de vent però els núvols corrien. 

M'hauria agradat en aquells moments sentir-me acompanyat 
de la teva presència, Estel de I' Au ba. Em sentia sol i inquiet 
davant el pressentiment que en Pau patia algun desengany. 
Però era molt prest per a la teva sortida, fins a l'alba. 

Pau seguia amb el silenci, tot el contrari del que jo havia esperat. 
Vaig despullar-me i vaig ficar-me al llit. En aquell moment 
m'hauria agradat que el mussol que tant em va assustar l'altre 
dia vingués a posar-sc altra vegada a la finestra, almenys per 
treure en Pau del seu atordiment, ja que jo em sentia inútil per a 
fer-ho. Però el mussol no vingué. Vaig pensar que demà seria un 
altre dia. 

I de sobte. 
Vaig pensar que, aquella nit, aprofitaria l'eufòria d'en Pau per -Carles, ja t'has colgat? 

fer-li preguntes sobre tot el que pogués saber sobre el passat . -Sí. 
d'en Colavet i la relació amb el meu pare durant la guerra. - Perdona si anit no he estat per tu. Tenia el cap a una altre 

La dida semblava excitada, nerviosa. No va sopar. Retira el seu banda. 
plat de taula gairebé sense tocar-lo. Anava i venia d'un costat a -Ja he vist que estaves pensarós. 
l'altre de la cuina fingint uns quefers que no tenia. -Se'm nota molt que ... ? 
-Menja, Carles. Jo anit no tinc mica de gana. -Sí, un poc. 

Mirava per la finestra. Aguaitava el comellar ple de fosca. -És que ... bé, Magdalena i jo em discutit i ... possiblement s'haurà 
-Carles, menja pa. acabat la nostra relació. Jo no puc anar-me'n a viure al poble. 

Posà aigua al ribell, el sabó i el fregall, i començà a fregar plats. Tot el meu medi de vida el ten e aquí, a la possessió. A més hi ha 
-Carles, acaba-t'ho tot. ma mare. No la puc deixar sola aquí, a aquest casalot. I Magdale-

Jo l'observava de reüll. No estava en el feia. Tenia el pensament na m'ha deixat ben clar que mai anirà a viure al camp. 
a un altre indret. Ho dissimulava aparentant un interès exagerat En Pau va callar. Vaig mirar-lo: estava plorant. I jo, com sempre, 
perm1. no vaig sabre com consolar-lo. Vaig respectar el seu silenci. 
-Carles... Per la finestra, oberta de pinta en ample, es veia la lluna, grossa, 

En Pau vingué tard del poble. La dida li J?OSà plat a taula. Ell va rodona, groga, emergint de l'horitzó . 
dir que ja havia sopat amb uns amics. - Em sent perdut, Carles. Com en una cruïlla de dos camins, o 
-He vist la tia Bàrbara, mare. T'envia una abraçada. més dur encara: entre dos espadats, sense més sortida que esca-
-Com està, l'oncle? lar-ne un dels dos. L'un és na Magdalena. L'altre és la possessió. 
-Està fotut, molt delicat, com sempre. Tota la vida I 'he conegut Ella vol que deixi el camp, que ens casem, que visquem al poble 
així. i que treballi al taller que té el seu pare. I jo em moriria tancat tot 

Sense més comentaris, la dida va acomiadar-se: el dia dins les parets del taller. Necessito els espais oberts, ama-
- Bona nit. rar-me de pluja, de vent i de sol, d'horitzons llunyans .... 

En Pau i jo pujàrem l'escalacap al dormitori. Érem a principis de En Pau va parlar-me fins a la matinada. Vessà sobre mi totes les 
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seves angoixes, tot el seu patiment. De na Magdalena, de la 
seva bellesa, dels seus ulls sempre plens dè tendresa, de la 
proximitat que 1' omplia d'estremiments delitosos. De sobte 
va asseure's al llit com per allunyar aquells pensaments 
que 1' omplien de delit. 
-És un bell somni, esperança vana de projectes impossibles. 

Una vegada i una altra m'explicava les satisfaccions que 
li donava la vida al camp, el conreu tot. A vegades pareixia 
com una bogeria, però plena de seny, com 1 'escultor que 
va cisellant la seva obra. 
-M'omple de goig treballada terra, llaurar-la una vegada 
i una altra, per assaonar-la, per fer-la més fèrtil, més tova i 
sentir-la gairebè calenta sota els peus nus, mentre la rella 
ferma i brillant s'enfonsa dins seu per a obrir el solc que 
rebrà la llavor. Un solc llarg i dret dins l'ample sementer. No 
sé com dir-t'ho, Carles, perquè et facis una idea del que 
sento, com fer-te entendre aquest sentiment tan fondo, tan 
arrecerat dins meu. És ... com un orgasme, sí, com un 
orgasme, i sents com et recorre per tot el cos un gemec de 
plaer. 

Vaig veure clarament que en Pau, per sortir de 1 'avenc en 
què se sentia atrapat, escolliria l'espadat del camp. 

Lluny, rere el mar, a poc a poc, s'encenia el dia. 

Cases de 
Son Barba 

(continuarà ... ) 

Restaurant Finca Agroturisme 

Un Uoc, un paisat¡e, un amhient particular ... 

RESTAURANT CUINA MEDITERRÀNEA 
o la carta o menú de dues opcions 

Dijous barbacoa 

"'-, 

Reserves: Tel. 971 565 776 

Ctra. Cala Mesquida · Camí de Son Barbassa . Capdepera 
ínfo@sonbarbassa.com - www. sonborbosso.com 
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COMUNCAT 

UCAP-UM opina; 

Un dels indrets més bonics i apreciats de la 
zona de Llevant mallorquina és sens dubte la platja 
de l'Agulla i els seus voltants. El marc incompara
ble del seu pinar constitueix un tresor inigualable 
del qual els gabellins ens sentims força orgullosos. 
A més, moltes persones visiten el nostre municipi 
atretes per la seva bellesa. Com tots recordem, 
malauradament, és cert que l'any 2001, el greu 
temporal del mes de novembre causà danys en el 
pinar que han modificat notablement 1' estampa a la 
que tots estàvem acostumats. 

I si tots coincidim en calificar la nostra 
platja de joia, UCAP-UM ha constatat que en 
aquests darrers anys de legislatura PP-Es Grup, el 
pinar sembla més abandonat que mai. Des del 
nostre grup s'ha reiterat en moltes ocasions en els 
diversos plens, mitjançant les diverses peticions i 
mocions presen!f!d_es, que des del Consistori es faci 
una política inmediata i efectiva, que es tengui una 
especial cura del pinar, que és ben segur que totes 
les actuacions i iniciatives que puguin beneficiar a 
la platja i en particular al pinar seran ben rebudes 
pels veïns del nostre municipi. Però la resposta per 
part de 1' equip de govern, avui es fa esperar. 

Es tracta de tenir cura d'un bé que no té 
valor. No es tracta de posar un servei a punt per a 
la temporada turística. Hem de tenir cura del nostre 
municipi, per tal que un dia els nostres fills i per què 
no, tot aquell visitant de Capdepera, puguin gaudir 
de la platja i del que és potser la seva millor carac
terística, el seu pinar. Que no tinguem que explicar 
als que vindran, com era un dia la nostra 
meravellosa platja. 

GRUP MUNICIPAL UCAP-UM 

www.unio-mallorquina.com/capdepera 
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PINCELLADES DE "LO NOSTRO" 
Un dos, un dos, un dos ... 

L'any passat, durant les festes de Sant 
Bartomeu, concretament el dia de la verbe
na, hi va haver una baralla en un dels bars 
de la plaça. Aquesta baralla la va provocar 
un senyor dels anomenats respectables, 
ja sabeu, aquells que no sabem per quin 
motiu facin el que facin sempre està ben 
fet. Jo no hi era però el dia després varen 
perdre el cul per venir a contar-m'ho i el 
narrador es va muntar la pel·lícula. 
S'imaginava al que se barallava i els que 
varen aparèixer en la seva ajuda, també 
respectables, vestits de falangistes, amb 

va indignar tant després d'haver llegit 
l'article, que quan va veure el propietari
editor li va dir que a partir d'aquell moment 
cada vegada que sortís un article d'aquelles 
característiques no li pagaria la revista 
perquè considerava que era temptatori con
tra la dignitat de les persones. Curiosa va 
ser la contestació d'en Fabio: li va dir que 
hi havia llibertat d'expressió, i dic curiosa 
perquè en Fabi o te un preu per vendre i un 
altre per comprar. Quan I' article va en con
tra de la seva persona o no afavoreix els 
seus interessos retalla la llibertat 

d'afrontar. El fet de no contar amb el mínim 
control provoca situacions no desitjades i 
que no beneficien ningú, ni l'imatge turís
tica, de per sí prou degradada, ni l'integritat 
física d'alguns d'aquests nins alemanys 
(intents de suïcidi, accidents, comes 
etílics). Per tant, el govern hi haurà de po
sar fil a l'agulla i regular l'estada dels 
menors als nostres establiments, com a 
mínim que venguin amb un ràtio 
d'acompanyants majors per cada tants de 
menors. És una idea. 

Fa dues temporades que el hotel Tucan 
roman tancat a l'espera de no se 
que. L'administració local ja ha 
parlat sobre l'assumpte i les 
intencions eren la d'esponjar la 
zona, o sia, esbucar-lo i fer-hi 

·~~~~~~~-~ una plaça. Però ara, veiem com 
~~~~~~=f.!~~ el govern està fent feina en un 

les seves corretjades i la sivella 
ben enllustrada, formats i 
desfilant, amb aquelles cares de 
pocs amics a punt de fer beure 
oli de ricí a qualsevol desgraciat 
que els hagués mirat amb cara 
de preocupació. Un dos, un dos, 
un dos .... I jo, que també 
coneixia els respectables, em 
vaig imaginar la desfilada. La IL;alt"i!f!l:!itj~!i!...i5i 

~s~~~~~ altre sentit, vol reformar el POOT 
i per tal d'adequar-lo a la 

possibilitat de reconvertir places 
obsoletes per places 
residencials. A les Illes Balears 
tenim més de 170.000 places 
lurísliqut:s dt: nu~s dt: 20 anys 

veritat és que se me va posar la 
pell de gallina, però bé, vaig pen
sar que això eren coses 
passades i que al segle XXI, 
aquestes situacions eren impensables. 
Continuo pensant que al segle XXI això 
no pot passar, però hi ha actuacions, fets, 
pronunciaments que donen peu a pensar 
que es podrien tomar repetir situacions 
com ladel36. Un article que vaig llegir d'en 
Paolo Cerbato al Faxdepera em va fer re
cordar la desfilada de falangistes amb ell al 
cap davant. Em va fer recordar al famós 
Arconovaldo Bonacorsi (compte Rossi) 
fent de les seves per terres Mallorquines 
al costat d'en Torres Bes tard, del Marqués 
de Zayas i tants d'altres que varen tenir 
atemorits Mallorca. Em va fer recordar que 
el PP s'ha tancat a banda a l'hora de 
condemnar aquells fets ( el de Capdepera 
no). Voldrà dir qualque cosa tot això? Els 
demòcrates nacionalistes tenim motius per 
estar preocupats? Ens faran beure oli de 
ricí?. No, ben segur que no, el que passa 
és que jo i el meu amic som dos romàntics 
fantasiosos i a vegades fem volar la nostra 
imaginació molt alt. 

A propòsit de l'article d'en Cerbato al 
Faxdepera. Un altre amic que te un bar a 
Capdepera i que està subscrit al fulletó es 

d'expressió, no publica l'article, i quan va 
en contra dels altres s'aferra a la llibertat 
d'expressió per a la seva publicació. Cu
riosa llibertat d'expressió la d'en Fabio 
aquest, molt curiosa. 

Enguany sembla que no hi ha "tot 
inclòs", de cop i volta ningú en parla, ni la 
premsa ni els negocis suposadament 
afectats. És que de l'any passat a enguany 
les coses han canviat tant? No hi ha tot 
inclòs? Ja no repercuteix negativament 
sobre l'oferta complementària o diversa? 
Hi ha hagut consignes per tal de no 
remoure el tema? Moltes preguntes que 
necessiten una resposta dels afectats i de 
les institucions. Esperarem notícies. 

Tots vos haureu fixat que durant el mes 
de juliol Cala Rajada ha estat plena de gom 
a gom de pandilletes d'adolescents. He fet 
algunes averiguacions i sembla que venen 
tots sols, sense gent major (pares, 
educadors o monitors). A part de la 
conveniència o no de gaudir d'aquesttipus 
de turisme de baix poder adquisitiu hi ha 
alguns problemes afegits que 
I 'administració qualque dia haurà 

d'un total de 410.000, o sigui una mica més 
d'una tercera part. De totes aquestes places 
prop de 50.000 són obsoletes i les altres 
requereixen modernitzar i ampliar les seves 
infrastructures per així assolir una major 
qualitat. La major part d'aquestes places 
es troben dins zones saturades "madures" 
(és el cas de Cala Rajada) que requereixen 
d'intervencions públiques en quan a 
infrastructura i serveis públics . Això és, 
una reconversió integral per tal de donar 
vida a la zona. Aquestes mesures, apart de 
les públiques, també ha d'incidir en una 
reducció notable del nombre de places i 
del necessari esponjament de les places 
obsoletes. De cap manera, la reconversió 
turística s'ha d'entendre com a una 
subvenció pública de la reconversió del 
negoci hoteler en negoci immobiliari . El 
interès públic sempre ha d'estar per 
damunt del interès privat. Esper que 
l'administració local tingui clar la 
necessitat d'esponjament que te una zona 
saturada com la nostra i que el hotel Tucan 
segueixi I' exemple de n'Alegre. 

Felip Esteva Castro 
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~r aquesta foto 
'----~ 

:.1 
Davant el calor sufocant d'aquest juliol, res millor que aquestes refrescants imatges de 

les festes del Carme . I pensar que just ens queda 1 'agost i que Sant Roc i Sant Bartomeu 
ens ajudaran a passar millor aquests dies. Bon Estiu 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

~ada dia arriben a les costes espanyoles 
centenars d'immigrants. A través dels nostres 
aeroports arriben centenars de turistes que després 
queden, hi ha una constant entrada de mà d'obra 
d'altres països d'Europa, especialment de l'est. .. 
cada vegada més els nostres pobles s'omplen de 
gent d'altres nacionalitats que arriben., de forma 
legal o no, i poc temps després aconsegueixen 
una feina, llogar una casa, reagrupar la seva 
família i viure entre nosaltres. 

Alguns s'integren, d'altres s'automarginen i 
d'altres intenten dur les seves formes de vida a la 
nostra societat. El tema de 1' immigració és 
complex i té massa caires com comentar-lo aquí. 
Però a mi sempre m'ha preocupar una dada ... Com 
podem tenir quasi dos milions d'aturats si cada any 
necessitem més i més mà d'obra estrangera. Aquí 
alguna cosa no funciona com cal...A jo no hem 
surten els comptes 

lnstallacio11s 

Pep Terrasa 
CI Miquel Gar au, 2 6 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

, , , per Felip Esteva Castro 
TAXON :ROMULEA ASSUMPTIONIS FAMILIA: IRIDACIES 
NOM COMÚ: SENSE NOM CONEGUT 
COMUNITAT: CL. THERO-BRACHYPODIETEA. AL. STIPION CAPENSIS ASS. 
ALLIETUM CHAMAEMOLYOS 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: herba perenne, bulbosa. Fulles 
linears en roseta basal. Flors gairebé solitàries, blanques i a vegades 
blavenques amb la gmja violàcia, envoltades en una espata herbàcia 
o membranosa 

FLORACIÓ: De finals de març a maig 

HABITAT: Es troba una mica per tot, sovint a llocs amb bastant 
d'humitat. Les trobam des d'arran de la mar fins als 900 metres 

DISTRIBUCIÓ: Balears 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: De moment només 
l'hem trobada al costers de sa Mesquida, sobre terreny argilós 

OBSERVACIONS: És una planta petitona i prou abundant, crec 
que està bastant distribuïda dins tot el municipi. No corr perill 
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